
Zlatý déšť, mlčenlivost, kroniky a VOLBA – Anna Dobiášová, O8  
  
Bylo brzké jarní dopoledne, konkrétně dvacátého pátého dubna, a já mířila na besedu v malé 
kavárně, která se měla stát mým hlavním cílem dne. Kvůli nepěkným vlakovým a 
autobusovým spojením jsem byla v Praze o čtyři hodiny dříve, a tak mi přišlo jako dobrý 
nápad trochu bloudit Starým Městem mimo turistické trasy a hledat v uličkách inspiraci.  
Už dříve jsem hledala zajímavá Pražská místa, plná tajemství a záhad. Proto jsem se z nádraží 
vydala uličkami směrem ke Dvořákově nábřeží, do Staroměstské části Josefov.  
Chtěla jsem se vyhnout Staroměstskému náměstí, je vždy plné a s tolika lidmi se inspirace 
hledá špatně. Nicméně, náměstí Republiky jsem se nevyhnula, potřebovala jsem se dostat 
přes Revoluční ulici k muzeu alchymie Speculum Alchemiæ, neboť alchymie samotná se mi 
zdá dostatečně záhadná.  
Revoluční ulice si ale získal mou pozornost. Zvláštním způsobem ve mně vzbuzovala pocit 
nostalgie. Jen jsem nebyla schopná zjistit proč. Jak jsem pokračovala k muzeu, stále mi to 
vrtalo hlavou. Pokračovala jsem ulicí Dlouhá, stále myšlenkami u Revoluční ulice. V tomto 
stavu jsem byla, dokud jsem nevyšla z Rámové ulice na Haštalské náměstí. Další místo, které 
ve mně vzbuzovalo pocit tajemna. Po mé pravé ruce stál Kostel sv. Haštala. Ulicí vlevo bych 
se dostala k muzeu. Moje zvědavost a neukojitelná touha zjistit, co mě táhne na druhou 
stranu ke kostelu mi nedala. A tak jsem změnila svůj plán.  
Stála jsem před nažloutlým kostelem a koukala na jeho věž s nadějí, že přijdu na to, kam dál. 
Tak jsem si šla kostel obejít. A ten zvláštní pocit ve mně sílil a táhl mě k faře u kostela sv. 
Ducha. Hned jsem zjistila proč.  
Ve Stínadlech. Malá ulička, pouze pro chodce, i ve dne zatemnělá. To je to místo, které jsem 
hledala.  
Vzpomněla jsem si na mé dětství a Foglarovi příběhy o Rychlých Šípech, Vontech a 
Stínadlech. Proto ve mně Revoluční ulice vzbouzela nostalgii. V seriálu Záhada hlavolamu 
byla takzvanou Rozdělovací třídou - ulicí, která rozdělovala Stínadla a jiné čtvrti města.  
V uličce Ve Stínadlech byly na zdech různé nápisy, nejen od vandalů. Postupně jsem si je 
četla.  
„Vontové!“  
„Vymřeli jste snad?!“  
„Čekáme na vzkaz… Napiš ho zde.“  
„Máme ježka v kleci!“ a hned za tím „My máme minimálně tři.“  
Nápisy týkající se Vontů. Těch Vontů, které si Jaroslav Foglar údajně vymyslel, když se 
inspiroval skutečnými chlapeckými spolky a skupinami fungujícími Na Františku nebo 
v Řásnovce.  
Jako by Foglarovy příběhy ožily. Minimálně jsem měla takový pocit.  
V ulici Ve Stínadlech je dokonce i výklenek se sklenicí a v ní pár větviček zlatého deště, jeden 
z Vontských symbolů. Nad ním je ale obrázek něčeho, co je pro Vonty ještě důležitější – ježek 
v kleci, původně nerozluštitelný hlavolam vymyšlený Janem Tleskačem.  
To mi ale nestačilo. Chtěla jsem zjistit víc. Chtěla jsem zjistit, zda by mohla v dnešní době 
fungovat taková skupina jako Vontové.  
Tak jsem bloudila uličkami a hledala všemožné informace o případné existenci Vontské 
organizace.  
A narazila jsem na letáček.  



„Volba Velkého Vonta, 30. 4. 2028 v 19:30, Bývalý klášter sv. Anny. Na přání posledního 
Velkého Vonta bude volba otevřena všem Vontům. Právo volby mají ale stále jen členové 
Vontské rady, kteří byli vámi řadovými Vonty zvoleni.“  
Nic víc letáček nesděloval. A i tak mi bylo jasné, že Vontové fungují. Přišlo mi trochu zvláštní, 
že v době, kdy nás ovládají moderní technologie a kdy lidé tráví více času v práci než doma, 
takováto společenství stále existují. A má hlava začala vymýšlet, jak se na volbu dostat. Vont 
rozhodně nejsem. Navíc, jsem žena, a Vontové jsou pouze chlapecká skupina. Ztrácela jsem 
naději.  
Přesto jsem se do Stínadel třicátého dubna vrátila a zamířila ke klášteru sv Anny se zbytky 
naděje, že se dostanu dovnitř a budu svědkem takové nevšední události.  
Zbývalo třicet minut do začátku a kolem bývalého kláštera se to lidmi jen hemžilo. Konkrétně 
chlapci a mladými muži se to jen hemžilo a jejich počet mě překvapil, mohlo jich být tak 
kolem padesáti. Čekali, až rada otevře klášter. Já byla mezi chlapci trnem v oku, mé zbytky 
naděje se vytratily a chystala jsem se odejít. Jenže v tu chvíli zaskřípaly staré dřevěné dveře 
klášterní budovy, z nich vykoukl mladý muž, pravděpodobně člen rady. Na tváři měl ustaraný 
výraz. „Prosimvás!“ zakřičel do davu a ten velmi rychle ztichl. „Potřebujeme někoho, kdo 
bude zaznamenávat dnešní volbu. Je tu nějaký pisatel?“ zeptal se, ale nikdo se neozýval. Bylo 
to zvláštní, že v tak velké skupině nikdo takový není. „Opravdu kdokoliv,“ řekl trochu zoufale. 
Naskytla se mi příležitost a já jí chtěla využít, tak jsem zvedla ruku.  
Chlapci se na mě otočili a z jejich výrazů bylo poznat, že mě neberou vážně. Neměla jsem 
špendlík, jsem žena, nejsem Vont.  
Ale mladíkovi z rady to bylo očividně jedno. „Na zápis z volby nevadí, že není Vont,“ řekl, a já 
byla pozvána do kláštera. Stalo se to a já nemohla pochopit, jak je to vlastně možné.  
  
Dostala jsem papír. Přestože je moderní doba, upřednostňují tradiční způsob psaní. Když 
jsem se ptala proč, odpověděli, že jedině tak zajistí, aby zápis existoval pouze jeden. Že sice 
Vontové už nejsou tak rozsáhlou skupinou, ale to není důvod k rozbíjení tradic.  
Díky mé ochotě a dostatku času, který do volby zbýval, jsem dostala i malou přednášku o 
historii organizace. Možná za to trochu mohla i má zvědavost.  
Už od dob, kdy vyšly tzv. Foglarovky, ve kterých padla první zmínka o Vontech a Stínadlech, 
chlapci a mladíci ze Starého Města měli touhu založit podobnou skupinu. Díky oblíbenosti 
Foglarových knih skupina chlapců nabývala na počtu. Jejich řady se rozrůstaly. Ovšem bylo 
zapotřebí všechny tyto chlapce nějak korigovat. Proto se po chvíli zavedly první zápisy do 
Vontských řad. Tehdejší vůdci ulic nebo větších chlapských part se sešli a mezi sebou rozhodli 
o členech první Vontské rady. Ta pak měla na starosti zápisy řadových Vontů. Jednalo se o 
systém téměř totožný se systémem vymyšleným Jaroslavem Foglarem. Z prvních zápisů bylo 
u Vontů zapsaných více než 150 chlapců. Přesné číslo neví, neboť se ve staré Vontské kronice 
dochovalo pouze několik stránek se jmény a podpisy, ty ostatní nejsou v dostatečně dobrém 
stavu.  
Po asi půl roce fungování rada rozhodla, že se bude konat první volba Velkého Vonta. 
Potřebovali jednoho schopného vůdce. Proto vybrali jednoho z rady, kterého považovali za 
nejvíce schopného, aby se stal Velkým Vontem. „A takto volba pokračuje dodnes,“ řekl mi 
mladík, díky němuž jsem se dostala dovnitř.  
Všechny důležité mezníky a události se zapisují do Velké Vontské kroniky. Samozřejmě 
neexistuje jen jedna, nevešlo by se to do ní. Každá skupinka nebo klub má ještě své vlastní 
kroniky. Jedině zápisy z volby a rozhodnutí rady se zapisují do speciální knihy – Kroniky rady 



Vontů. V případě, že by se objevila nějaká nedorozumění nebo rozepře, může se jednoduše 
otevřít kronika s pravidly a rozhodnutími a všechno se vyjasní.  
Jak šla doba, řady Vontů prořídly. Stále je jich zapsaných něco kolem padesáti, ale aktivních 
členů je prý maximálně třicet.  
„A co se ježka v kleci týče,“ vysvětloval mladík dál, „je to náš symbol, ale takovou záhadou a 
vzácností zas není. Dnes ho může mít kdekdo a vyndat ho umí taky spoustu lidí, a to ani 
nemusí být Vontové.“ Nemohla jsem si nevšimnout, jak zní trochu zklamaně.  
Po stručné lekci základních faktů jsem dostala instrukce, jak, a hlavně co zapisovat.   
Zbývalo deset minut do začátku volby. Přišli ostatní členové rady, kteří se připravovali, 
někteří si stále ještě upravovali své žluté špendlíky. Pomocníci dorovnali stoly pro radu a 
lavice pro obecenstvo. Doupravili výzdobu ze zlatého deště. Mně patřil stůl umístěný opodál. 
Pozdravila jsem se s radou, jak nejklidněji jsem v té chvíli dovedla. Vzbuzovali respekt a 
člověk z nich cítil velkou autoritu. Zároveň působili velmi moudře a sebejistě. To jsou dobré 
vlastnosti pro vůdce  
Posadila jsem se na své skromné místo a pět minut před začátkem se otevřelo pro ostatní. 
Chvíli se po místnosti rozléhal hukot, ale když rada vstala, aby zahájila volbu, všechny hluky 
utichly, všichni se postavili.  
„Buďme svorni!“ řekla rada jednohlasně.  
Ostatní se přidali: „Žlutá je barva naše!“ Toto heslo zní po normálního člověka poněkud 
obyčejně a bezvýznamně. Ale pokud znáte význam těchto slov, chápete jejich důležitost.  
A já začala zapisovat.  
___  
Vím, že vás určitě zajímá, jak volba Velkého Vonta probíhala, a kdo ji vlastně vyhrál. Ale 
jméno by vám pravděpodobně stejně nic neřeklo.  
A o průběhu volby nic napsat nemohu, protože jsem vázaná slibem.  
Hlavně, kdybych vám vše popsala, zničila bych tradici pouze jednoho, originálního zápisu. Tak 
se už dlouho předchází roznesení nepravdivých informací.  
A jen proto, že nejsem Vont, neznamená, že jejich tradici a pravidla poruším. Je to jejich 
velké tajemství, a tak to musí také zůstat, neboť to je právě to, co nejvíce chrání.  
  
Jediné, co vám prozradím je, kterými slovy Vontové volbu ukončili. Pak možná pochopíte, 
proč nechci nic říkat.  
Rada řekla: „Neprozraďme nic, co víme!“  
A Vontové svými hlasy rozechvěli celý klášter: „Mlčenlivost chrání nás!“  
  
 


